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گفت وگو با برگزیدگان سومین جشنواره @@
مجازی عملکردهای نوآورانه

در سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه که 12 اسفند 96 در 

سالن همایش های ستاد مرکزی دانشگاه برگزار شد، از پدیدآورندگان 

شش فعالیت نوآورانه تجلیل به عمل آمد.

روابط عمومی دانشگاه به همین منظور با برگزیدگان این جشنواره 

گفت وگو کرد.

طاه3ی زادم: محدودیت منابع، ض3ورت نوآوری را 
دوچندان ک3دم است

روش جدید صدور گواهی صلاحیت بهداشتی برگزیده سومین جشنواره 

مجازی عملکردهای نوآورانه برگزیده شد.

در پی برگزیده شدن مدل جدید صدور گواهی صلاحیت بهداشتی در 

سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه با مهندس طاهری زاده 

به گفتگو پرداختیم که در ادامه می خوانید:

لطفاً خودتان را معرفی کنید.
علیرضا طاهری زاده، فوق لیسانس مدیریت خدمات بهداشتی درمانی 

هستم. در زمان طراحی و اجرای طرح، سعادت حضور در شبکه بهداشت 

و درمان شهرستان ری به عنوان معاون شبکه را داشتم و در حال حاضر 

افتخار فعالیت در مجتمع بیمارستانی امام خمینی )ره( به عنوان مدیر 

منابع انسانی رادارم.

عنوان طرحی را که در جشنواره نوآوری برگزیده شده بفرمایید و در 
مورد آن توضیح دهید.

»اجرای مدل جدید صدور گواهی صلاحیت بهداشتی« عنوان طرحی 

است که در جشنواره نوآوری سال 1396 برگزیده شد. این گواهی، 

تأییدیه ای است که در قبال استعلام صنوف مختلف برای صدور، تجدید 

و یا انتقال جوازهای کسب صادر می شود. قبل از طراحی و اجرای این 

اقدام نوآورانه، متقاضیان گواهی صلاحیت بهداشتی باتحمل سختی های 

بسیار، صرف وقت و هزینه فراوان و در مدت زمانی بسیار طولانی قادر 

به اخذ گواهی مربوطه بودند؛ اما خوشبختانه پس از اجرای طرح که 

مبتنی بر عدم حضور متقاضیان محترم طراحی و اجرای شده، گواهی ها 

با دقت، سرعت و سهولت فراوانی صادر و ارائه می شود.

هدف شما از اجرای این طرح چه بود؟
 هدف از اجرای طرح، همسوسازی فناوری اطلاعات، کارکنان و فرآیندهای 

کاری در جهت ارائه خدمتی سریع، باکیفیت و مشتری پسند بوده است. 

قبل از این اقدام نوآورانه تمامی مراحل صدور گواهی صلاحیت بهداشتی 

شامل: ارائه درخواست، ارجاع به مراکز بهداشتی محل کسب، تعیین 

زمان بازدید، صدور گواهی و تأیید و ارسال آن به صنف مربوطه مبتنی 

بر حضور متقاضیان محترم در تمامی مراحل و به صورت کاملًا سنتی 

و دستی به انجام می رسید و متقاضیان ناگزیر به مراجعه مکرر به صنف 

مربوطه، شبکه بهداشت و درمان شهرستان ری و مراکز جامع خدمات 

سلامت محل کسب بودند. تیم نوآوری با به کارگیری ابزارهای مرتبط 

از قبیل اتوماسیون اداری چارگان، پروتکل ECE، اتوماسیون اداری 

راهبرد )متعلق به اتحادیه اصناف شهرستان ری( و سازوکارهای اداری، 

اصلاح فرآیند و نهایتاً تعامل درون بخشی و برون بخشی با اتحادیه 

اصناف شهرستان ری، روشی نو مبتنی بر عدم حضور متقاضیان عزیز 

را طراحی و به مرحله اجرا درآورد.

اجرای این طرح چه تأثیری در بهبود فرآیندهای جاری مجموعه 
شما داشت؟

در حوزه مشتریان، با اجرای این طرح حداقل 6 سفر درون و برون شهری 

متقاضیان محترم به ازای صدور هر گواهی صادره به طور متوسط کاهش 

پیدا کرد. همچنین سرعت پاسخگویی افزایش و هزینه متقاضیان به طور 
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قابل توجهی کاهش پیدا کرد و مهم تر از آن رضایت و رفاه مشتریان 

جلب شد. در حوزه کارکنان نیز انجام این طرح موجب سهولت و سرعت 

در انجام خدمت، کاهش حجم فعالیت های مرتبط، حذف فعالیت های 

غیرضروری و افزایش سرعت و دقت در بازیابی اطلاعات و همچنین 

جلوگیری از بروز تنش و درگیری های ناخواسته ناشی از عدم رضایت 

مشتریان عزیز شد. در بعد سازمان نیز منجر به کاهش هزینه های 

پرسنلی، کاهش هزینه ملزومات اداری و انرژی، کاهش تردد کارکنان، 

افزایش سرعت و دقت در تجزیه وتحلیل و طبقه بندی اطلاعات شده و بر 

اعتبار و خوش نامی شبکه بهداشت و درمان شهرستان ری افزوده است. 

ضمن اینکه این اقدام نوآورانه در سایر فعالیت ها و خدمات قابل تسری 

است. در بعد جامعه نیز به کاهش بار ترافیکی، کاهش آلودگی هوا و 

رضایت عمومی کمک خواهد کرد. همکاران شما در دانشگاه برای اجرای

همکاران شما در دانشگاه فعالیت های نوآورانه را باید از کجا شروع کنند. 
چه توصیه ای در این زمینه دارید؟

اجرای فعالیت های نوآورانه در شرایط کنونی سازمان ها و جامعه 

یک ضرورت مهم و غیرقابل انکار است. محدودیت شدید منابع، نیاز 

گیرندگان خدمت به دریافت خدمات و کالای باکیفیت و قیمت مناسب 

و سریع، رقابتی تر شدن امور و... ضرورت توجه به فعالیت های نوآورانه را 

دوچندان کرده است. در هر جایگاه سازمانی که قرار داریم کافی است به 

پدیده های حرفه ای و خدماتی پیرامون خود نگاهی نو و متفاوت داشته 

باشیم و بخواهیم تا با متدی جدید و بهره ور امور را به انجام برسانیم. 

باید پارادایم های ذهنی به ارث رسیده و بعضاً خودساخته را در مسیر 

ارائه خدمات بشکنیم.

نظرتان را درباره جشنواره نوآوری بفرمایید؟ به نظر شما اجرای این 
جشنواره چه تأثیری در شناسایی و ترویج فعالیت های نوآورانه دارد؟

جشنواره نوآوری در دانشگاه علوم پزشکی تهران یکی از اقدامات خوب 

و تحسین برانگیز است. ضمن تبریک به مسئولین محترم امر، برگزاری 

این جشنواره با شناسایی اقدامات نوآورانه، ایجاد انگیزه و تعامل در 

افراد و تیم های نوآور می تواند بر توسعه فعالیت های نوآورانه کمک کند.

 و سخن پایانی؟
سپاس ویژه دارم از دست اندرکاران برگزاری جشنواره نوآوری مخصوصاً 

آقای دکتر ترابی که با حسن خلق مثال زدنی و راهنمایی های استادانه، 

یار و یاور نوآوران دانشگاه هستند. از خانم دکتر تاجیک رئیس محترم 

شبکه بهداشت و درمان شهرستان ری هم قدردانی می کنم که اگر 

حمایت های همه جانبه ایشان نبود این مهم محقق نمی شد و سپاس از 

شما که فرصتی را در اختیار بنده قراردادید. به امید موفقیت روزافزون 

برای همکاران عزیز در دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 

درمانی تهران.

دکت3 صفدری: ب3ای خلق نوآوری باید حس خودباوری و 
کار تیمی تقویت 5ود

در سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه دو طرح »سامانه 

هوشمند بررسی و شناسایی تداخلات دارو- دارو« و »نرم افزار آموزشی و 

شبیه سازی احیای قلبی و عروقی« از دانشکده پیراپزشکی برگزیده شد.

برای آشنایی بیشتر با ویژگی های این دو طرح با دکتر صفدری عضو 

هیئت علمی دانشکده پیراپزشکی دانشکده پیراپزشکی به گفتگو پرداختیم 

که در ادامه می خوانید:

لطفاً خودتان را به طور معرفی کنید؟
رضا صفدری دکترای مدیریت اطلاعات سلامت و عضو هیئت علمی 

گروه مدیریت اطلاعات سلامت دانشکده پیراپزشکی هستم.

عنوان طرحی را که در جشنواره نوآوری برگزیده شده بفرمایید و 
به در مورد آن توضیح دهید؟

»طراحی و ایجاد سامانه هوشمند بررسی و شناسایی تداخلات دارو«، 

عنوان طرحی است که به جشنواره ارائه شد. این طرح ماحصل زحمات 

جناب آقای دکتر رضا فردوسی است که سال گذشته به عنوان دکترای 

انفورماتیک پزشکی از دانشکده پیراپزشکی فارغ التحصیل شدند و با 

مشارکت و همراهی علمی دکتر امیدی رئیس محترم مرکز ریز فناوری 

دارویی دانشگاه علوم پزشکی تبریز در قالب یک طرح نوآورانه طی بیش 

از یک سال فعالیت مستمر به انجام رسیده است. این طرح از طریق 
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الگوریتم های مختلف یادگیری ماشین بر روی مجموعه داده ایجادشده، 

با دقت بالایی می تواند تداخلات دارویی را پیش بینی کند. تاکنون بیش 

از 250 هزار تداخل دارو – دارو را شناسایی کرده که در لیست تداخلات 

شناسایی شده قرار نداشتند. درواقع استفاده از تکنیک های محاسباتی و 

ریاضی برای پیش بینی تداخلات بالقوه داروها علاوه بر صرفه اقتصادی 

می تواند در پیشگیری از تداخلات دارویی تأثیر قابل توجهی داشته باشد.

آنچه  اجرای  و  بود  این طرح چه  اجرای  از  که هدف  بفرمایید 
تأثیری در بهبود فرآیندهای جاری مجموعه شما داشته است؟

همان طور که اشاره شد اطلاعات مستخرج از پژوهش حاضر شامل 

تداخلات بالقوه شناسایی شده، به صورت سامانه تحت وب است که 

رایگان در دسترس قرار دارد و بیش از هزار نفر subscriber دارد 

که بیش از 70 درصد آن ها از کشورهای دیگر هستند و به صورت 

پیوسته درخواست هایی از کشورهای مختلف ثبت و در عرض 48 

ساعت توسط دکتر رضا فردوسی پاسخ داده می شود.

در جشنواره دو طرح از دانشکده پیراپزشکی برگزیده شد لطفاً در 
مورد نرم افزار احیای قلبی و ریوی هم توضیح بفرمایید.

طرح برگزیده دیگر این جشنواره به »طراحی نرم افزار آموزشی و 

شبیه سازی احیاء قلبی - ریوی« اختصاص دارد که ابزار بسیار سودمندی 

برای ایجاد ارتقاء دانش و مهارت احیاء قلبی و ریوی برای آحاد جامعه، 

بالاخص دانشجویان و فعالان حوزه سلامت است.

 با توجه به آمار قابل توجه ایست قلبی هرگونه فرایندی که باعث افزایش 

توانمندی افراد برای احیای قلبی - ریوی باشد دارای ارزشی دوچندان 

است ازآنجاکه شیوه رایج آموزشی در این حوزه همواره با چالش ها و 

کمبود امکانات مواجه است؛ همچنین در طول آموزش غالباً امکان 

آموزش عملی با بیمار واقعی وجود ندارد؛ این سیستم قادر است ضمن 

رفع چالش ها در قالب شبیه سازی انیمیشن موجبات ارتقا دانش و 

مهارت فراگیران را فراهم نماید.

منتصری کارشناس  نجمه  با مدیریت سرکار خانم  نرم افزار  این 

ارشد انفورماتیک پزشکی دانشکده پیراپزشکی و همکاری جناب 

آقای محمدعلی منتشری عضو هیئت علمی پرستاری و جناب آقای 

دکتر چرخ ساز از مسئولان محترم سازمان امداد و نجات سازمان 

هلال احمر ایجادشده است و می تواند ضمن فراهم کردن مفاهیم 

بیمار  به صورت شبیه سازی یک  این حوزه،  در  مرتبط  آموزشی 

مجازی نیز در اختیار فراگیر قرار دهد. همچنین با اخذ آزمون های 

هوشمند از فراگیران قادر است ضمن کنترل دانش لازم در این 

حوزه، مهارت آنان را در خصوص احیای قلبی ریوی افزایش دهد.

 همکاران دانشگاهی برای اجرای فعالیت های نوآورانه باید از کجا 
شروع کنند چه توصیه ای در این زمینه دارید؟

مشکل عمده برای توسعه این فرایند و فعالیت های مشابه اینکه می بایست 

یک تیم چندین نفر این کار را انجام بدهند تا بتوانند آپشن های جدیدی 

ارائه دهند لذا دوستانی که در فرایندهای مشابه می خواهند فعالیت کنند 

می بایست در وهله اول با توکل به خداوند متعال حس خودباوری و کار 

تیمی را تقویت کنند، سپس ایده های نوآورانه را با به کارگیری برنامه ریزی 

نظام مند در راستای ارائه خدمات جدید و منحصربه فرد سوق دهند تا 

با حداقل امکانات نیز بتوانند اقدامات نوآورانه انجام دهند.

و سخن پایانی؟
جا دارد صمیمانه از هیئت رئیسه محترم دانشگاه، تمامی مسئولان گرامی 

که از فرایندهای نوآورانه در قالب جشنواره سالیانه دانشگاهی حمایت 

می کنند تقدیر و تشکر کنم همچنین لازم است از داوران گران قدر و 

همکاران ارجمند ستاد نوآوری بالاخص جناب آقای دکتر ترابی دبیر 

محترم این ستاد که در طول سال با تلاش وافر و زحمات قابل ستایش 

این فرایند را مدیریت می کنند نهایت امتنان خود را ابراز دارم. بدون 

شک اطلاع رسانی جامع و خردمندانه مجموعه روابط عمومی و همکاران 

محترم این حوزه نقش بسزایی در توسعه فرهنگ ارتقا نوآوری در دانشگاه 

دارد که از زحمات این عزیزان نیز سپاسگزاری می شود.

دکت3 قاضی سعیدی: ط3ح های نوآورانه باید منطبق با 
نیازهای موجود با5د

سامانه پایش اطلاعات مراکز تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی تهران 

به عنوان طرح برگزیده سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه 
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معرفی شد.

سامانه پایش اطلاعات مراکز تحقیقاتی، براساس پایان نامه زینب 

نوریان کارشناس ارشد فناوری اطلاعات سلامت دانشکده پیراپزشکی 

استاد  قاضی سعیدی  دکتر  با  منظور  این  به  است.  انجام شده 

راهنمای این پایان نامه به گفتگو پرداختیم که در ادامه می خوانید:

لطفاً خودتان را معرفی کنید؟
دکتر مرجان قاضی سعیدی، دکترای مدیریت اطلاعات سلامت، مدیر 

گروه فناوری مدیریت اطلاعات سلامت و معاون پژوهشی دانشکده 

پیراپزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران هستم.

عنوان طرحی را که در جشنواره نوآوری برگزیده شده بفرمایید و 
در مورد آن توضیح دهید؟

عنوان طرح سامانه پایش اطلاعات مراکز تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی 

تهران است. این طرح باهدف طراحی داشبورد پژوهشی و تجمیع 

اطلاعات مراکز تحقیقاتی دانشگاه انجام شد و درواقع یک سامانه جامعی 

است که قابلیت جمع آوری و تحلیل داده های پژوهشی موجود در مراکز 

تحقیقاتی دانشگاه دارد. خروجی اصلی آن به شکل داشبوردی است که 

تصمیم گیران حوزه پژوهش به سهولت می توانند براساس شاخص های 

مطرح در مراکز تحقیقاتی، گزارش های کامل با جزییات مرتبط را از 

طریق دستیابی به لایه های زیرین اطلاعاتی به دست آوردند. البته این 

مجموعه برگرفته از پایان نامه خانم زینب نوریان باراهنمایی اینجانب و 

خانم دکتر آذین نحوی جو بوده است.

به فرمایید برچه اساسی این طرح را انتخاب کردید و اجرای آن 
چه تأثیری در بهبود فرآیندهای جاری دارد؟

این کار براساس نیاز دفتر هماهنگی مراکز معاونت پژوهشی دانشگاه و 

به پیشنهاد مسئولان وقت آن دفتر طراحی شد که در صورت گسترش 

آن، امکان دستیابی سریع، نظام مند و با جزییات به تمامی اطلاعات مراکز 

تحقیقاتی دانشگاه را فراهم می آورد.

همکاران شما در دانشگاه برای اجرای فعالیت های نوآورانه باید از 
کجا شروع کنند؟ چه توصیه ای در این زمینه دارید؟

 نیازسنجی و برنامه ریزی دو رکن اساسی در این زمینه است. پروژه های 

نوآورانه باید منطبق با نیازهای موجود باشد و ترجیحاً پروژه هایی را 

شروع کنند که قابلیت اجرایی شدن و برطرف کردن نیازهای مراکز 

مختلف را داشته باشد.

به عنوان سؤال پایانی نظرتان را درباره جشنواره نوآوری بفرمایید؟ 
به نظر شما اجرای این جشنواره چه تأثیری در شناسایی و ترویج 

فعالیت های نوآورانه دارد؟
ازنظر من برگزاری چنین جشنواره ای خود یک ایده نوآورانه بسیار 

خوب است که زمینه رقابت مناسب و شرایط پیشرفت واحدهای 

دانشگاهی را فراهم می آورد. از دید مدیریتی این فعالیت ها و ایده های 

نو اگر موردحمایت اجرایی قرار گیرند نه تنها بسیاری از مشکلات را 

حل می کنند بلکه حرکت به سمت دانشگاه های نسل سه و چهار را 

نیز به راحتی فراهم می نمایند.

آگاهی: ایدم های خود را مط3ح کنید؛ 5اید منج3 به تغیی3 
بزرگی 5ود

مهوش آگاهی، با آموزش تلگرامی به بیماران مبتلابه سرطان خون 

بیمارستان شریعتی، در سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه 

برگزیده شد.

لطفاً خودتان را به طور کامل معرفی کنید؟
مهوش آگاهی سرپرستار بخش هماتولوژی انکولوژی بیمارستان 

شریعتی هستم.
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گفتگو ی
ه یـــژ و

39وردیووور رورف

امف 5ووومارم 

عنوان طرحی را که در جشنواره نوآوری برگزیده شده بفرمایید و 
در مورد آن توضیح دهید؟

آموزش پس از ترخیص بیماران بستری بخش هماتولوژی از طریق فضای 

مجازی تلگرام، عنوان طرحی است که به جشنواره نوآوری ارائه شد. 

آموزش به بیمار یک از شاخص های مهم در ارتقا فرایندهای بهداشتی 

است؛ لذا این طرح به منظور ادامه روند آموزش و تشویق بیماران به ادامه 

درمان و پیگیری های لازم در این زمینه به اجرا درآمد.

هدف شما از اجرای این طرح چه بود و اجرای آنچه تأثیری در 
بهبود فرآیندهای جاری مجموعه شما دارد؟

 این طرح در خود مراقبتی، کاهش استرس بیماران مبتلابه سرطان 

خون و دسترسی آسان به یکی از اعضای کادر درمان که نقش کلیدی 

در فرایند درمان دارد؛ کمک بسیاری می کند. درواقع ایجاد گروه های 

حمایتی و گرداوری افراد با تشخیص یکسان به منظور انتقال تجارب 

و تبادل اطلاعات که با نظارت این جانب صورت می گیرد؛ در تقویت 

روحیه امیدوارانه بین مددجویان تأثیر مهمی دارد.

همکاران شما در دانشگاه برای انجام فعالیت های نوآورانه باید از 
کجا شروع کنند و چه توصیه ای در این زمینه دارید؟

به نظر من هر فرد باید نسبت به حرفه خود در درجه اول متعهد بوده 

و به محیط پیرامون خود توجه ویژه ای داشته باشد. اگر باور داریم که 

انسان موجودی است متفکر و دارای نبوغ که می تواند از هر زمان و 

وسیله ای در جهت رفاه همنوع خود استفاده کند؛ باید نوآورانه هم 

بیندیشیم. خلاقیت و نوآوری فقط مختص آدمی است که باید بر 

اساس نیازسنجی باشد.

به نظر شما جشنواره نوآوری چه تأثیری در شناسایی و ترویج 
فعالیت های نوآورانه دارد و به طورکلی نظرتان درباره این جشنواره 

چیست؟
از زمانی که با این جشنواره آشنا شدم مرتب به نیازهای محیطم می اندیشم. 

درواقع این جشنواره می تواند نقش مؤثری در بروز خلاقیت ها داشته 

باشد و بسیار خرسندم که با این جشنواره آشنا شدم.

و سخن پایانی؟
توصیه می کنم اگر ایده ای در ذهن دارید مطرح کنید؛ شاید منجر به 

تغییر بزرگی شود.

دکت3 5عبانی: نوآوری کار خاصی نیست، اما نگام خاص 
لازم دارد

سیستم آنلاین پذیرش دانشجویان بین الملل دانشگاه به عنوان طرح 

برگزیده سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه برگزیده شد.

در پی برگزیده شدن طرح سیستم آنلاین پذیرش دانشجویان بین الملل 

دانشگاه در سومین جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه با دکتر 

شعبانی مدیر توسعه امور بین الملل دانشگاه به گفتگو پرداختیم که 

در ادامه می خوانید:

لطفاً خودتان را به طور کامل معرفی کنید؟
عنایت اله شعبانی هستم؛ دکتری زبانشناسی کاربردی )آموزش زبان 

انگلیسی( از دانشگاه تهران، عضو هیئت علمی گروه زبان دانشگاه و درحال 

حاضر مدیر توسعه امور بین المللی در معاونت بین الملل دانشگاه و رئیس 

کرسی زبان انگلیسی کالج بین الملل دانشگاه هستم.

عنوان طرحی را که در جشنواره نوآوری برگزیده شده بفرمایید و 
در مورد آن توضیح دهید؟

آنلاین پذیرش  بود، سامانه  ارائه شده  به جشنواره  طرحی که 

زیرساخت های  از  یکی  است که  دانشگاه  بین الملل  دانشجویان 

بین المللی محسوب می شود.  دانشجویان  پذیرش  برای  ضروری 

امروز دانشگاه ما به عنوان یک دانشگاه بین المللی که حدود 7 درصد 

دانشجویان آن را دانشجویان بین المللی از 47 کشور دنیا تشکیل 

می دهند، می بایست بین المللی سازی را نه فقط در یک بعد بلکه 

به عنوان یک تکلیف در سطوح مختلف خود پیگیری نماید. براین 

اساس در سال 1390 نسخه ابتدایی و اولیه این سامانه که باوجود 

سادگی، در آن زمان  برای خود یک نوآوری در کشور به حساب 
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می آمد، طراحی و پیاده سازی شد و از آن زمان بر اساس کارهای 

مطالعاتی، نیازسنجی، مخاطب شناسی و بررسی نمونه های مشابه 

بین المللی، با کمک همکاران در حوزه های مختلف بخصوص فناوری 

اطلاعات، در حال به روزرسانی آن بوده ایم و نسخه های مختلفی از 

این سامانه طراحی شده است. نسخه فعلی که در حال حاضر در 

دفتر پذیرش دانشجویان بین الملل مورداستفاده قرار می گیرد، به 

دبیرخانه جشنواره ارسال شده بود که به لطف خدا موردتوجه قرار 

گرفت و برگزیده شد.

بفرمایید که هدف شما از اجرای این طرح چه بوده و اجرای آنچه 
تأثیری در بهبود فرآیندهای جاری مجموعه شما داشته است؟

لازمه و شرط اصلی بین المللی سازی دانشگاه، تغییر نگرش و 

پذیرش ضرورت بین المللی سازی است. این تغییر نگرش بالطبع 

تغییرات دیگری را نیز با خود به همراه می آورد. هرچند در ابتدا 

با مقاومت هایی ممکن است همراه باشد اما درنهایت به ارتقای 

دانشگاه خواهد انجامید. این تغییرات که درواقع یا علت و یا معلول 

نوآوری هستند، در بهبود فرآیندهای جاری و همچنین چابک 

سازی مجموعه تأثیرگذار خواهند بود. اکنون باوجوداین سامانه 

که با استاندارهای بین المللی مطابقت دارد و درعین حال کار با آن 

به گونه ای است که اصطلاحاً کاربر دوست و کاربرپسند طراحی شده 

است، متقاضیان بین المللی از تمامی نقاط دنیا می توانند برای 

تحصیل در دانشگاه علوم پزشکی تهران درخواست دهند، مدارک 

خود را آپلود کنند، اطلاعات مربوط به سوابق علمی و تحصیلی خود 

را ثبت نمایند، رشته موردنظر خود را یافته و برای آن درخواست 

خود را در سامانه ثبت کنند. همچنین آن ها می توانند پس از ارسال 

از آخرین  درخواست، وضعیت درخواست خود را رصد کرده و 

وضعیت مطلع شوند. کارشناس بررسی مدارک نیز می تواند در 

حین بررسی و وجود ضرورت، به متقاضی خاصی اجازه ویرایش 

اقلام اطلاعاتی مشخصی را در زمان تعریف شده بدهد. این کار 

علاوه برافزایش سرعت رسیدگی به درخواست های بین المللی، از 

مصرف کاغذ نیز تا حد فراوان کاسته و قابلیت جستجو و آرشیو 

یکپارچه اطلاعات را نیز فراهم آورده است.

همکاران شما در دانشگاه برای اجرای فعالیت های نوآورانه باید از 
کجا شروع کنند چه توصیه ای در این زمینه دارید؟

به نظر من برخلاف تصور عمومی، نوآوری کار خاصی نیست، اما 

نگاه خاص لازم دارد. آدم هایی که امروزه به خاطر نوآوری هایشان 

در حوزه های مختلف دارای شهرت جهانی هستند، آدم های خاص 

با ویژگی های خاص بارزی نیستند، بلکه آدم های معمولی هستند 

با نگاه و افکار خاص و اغلب با راه حل های خاص برای بعضی کارها؛ 

راه حل هایی که ممکن است در ابتدا غیرمعمولی به نظر بیایند و 

حتی جدی گرفته نشوند، اما همان ایده ها درواقع مادر نوآوری 

هستند. بسیاری از کارها پیرامون ما هستند که به صورت روزمره 

مشغول انجام آن ها هستیم و به انجام آن ها بر اساس یک روتین 

انتقادی  نگاه  نوآورانه  کارهای  کرده ایم. شروع  عادت  مشخص 

به همین کارهای روزمره و عادات است که در کار همه ما نیز 

فراوان وجود دارد. شکستن عادات اگرچه سخت است اما اگر بر 

اساس نگاه انتقادی، شناسایی نقاط ضعف و قوت، پروراندن ایده و 

یافتن و خلق راهی برای استفاده از فرصت ها و تقویت نقاط قوت 

و کاهش نقاط ضعف باشد، محصولِ کار مبتنی بر نوآوری خواهد 

به دوروبر خود و کارهایی که می کنیم  بود. کافی است هرروز 

نگاهی بی اندازیم و ایده های خود برای انجام بهتر کارها را کمی 

جدی بگیریم. این آغاز نوآوری در کار است.

 نظرتان را درباره جشنواره نوآوری بفرمایید؟ به نظر شما اجرای 
فعالیت های  ترویج  و  در شناسایی  تأثیری  این جشنواره چه 

نوآورانه دارد؟
یکی از برنامه هایی که این نوع نگاه ها را تشویق می کند و برای 

تفکر انتقادی سازنده ارزش قائل می شود همین جشنواره است 

که توانسته سال به سال بهتر شود و خود نیز به نوعی انعکاسی از 

همین نوع نگاه است. حتی شکل برگزاری این جشنواره، کاملًا 

فکر شده است و بر اساس شرایط و خواسته های افراد دانشگاهی 

قرن بیست و یکی است که هرسال خود را به روزرسانی می کند. 

ایجاد  باعث  و  است  نوآوری  یک  این جشنواره خود  برگزاری 

انگیزه در اعضای هیئت علمی و کارکنان دانشگاه است. جا دارد از 

زحمات دبیر ستاد نوآوری دانشگاه و همکاران ایشان در برگزاری 

این جشنواره تشکر کنم.

و سخن پایانی؟
در اینجـا لازم می دانـم از زحمـات مجموعـه همـکاران معاونـت 

بین الملـل دانشـگاه کـه بـه مـا در انجام ایـن کار کمـک کردند، 

تشـکر کنم.


